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لات ثثلاث نباتات تنمو في قرى محافظة الطاائ  تمالنواحي الكيميائية، والتطبيقية لالدراسة  تتناول     

                     ، والصااا برEuryops arabicus، الصاااو  Plectranthus tenuiflorusفاااي نباااات ال اااار  

Clutia myricoides. 

 وال لاجياة وورا  النباتاات الثلا اة ،لقيماة الذاائياةلأولياا را يدتقا ةالكيميائيا اتدراساال تتضامنوقد      

            ومستخلصاااااتلا الكليااااة، واليثئيااااة، حيااااب هلاااا  ترليااااث الكرهوهياااادرات الكليااااة فااااي أورا  ال ااااار 

 10 -5×  8.62و، 10 -5×  5.9 أورا  الصو ، والصا بر للاا التاوالي ، وفيمولار 10 -5×  5.98

لا لللأورا  تم الت رف  لمستخلصات الإيثانولية الكليةل قيل الاست راهي الورالفص وهاستخدا  .مولار

فاي مستخلصاي  هروتينياةأمينياة أحمااض  9وأحماض أمينية هروتينية في مساتخل  أورا  ال اار ،  7

، Ca ،P ،Na)الذاائياة الكبارى والناولي لل نارار  التقدير الكمي فادلالك أ .أورا  الصو ، والص بر

النباتاات هأن ترليث هاا  ال نارار فاي أورا   (Feو، Mn ،Zn ،Cu ،Pbقيلة الصذرى )(، والثMgو

الك ااا  أسااافر و  تماااد وجاااود  فاااي المنتياااات الثرالياااة.ياااثاو دون المااادى المللدراساااة لا ةضااا اخال

لما تام  أورا  النبات الخاض ة للدراسة. يفمنتيات اويض الثانوية لن وجود ال ديد من الفيتوليميائي 

التقطير هااالمستخلصااة للااا م ظاام الترهينااات اوحاديااة، ونصاا  الثلا يااة فااي الثيااوت الطيااار  الت اارف 

 . مت دد  تحت ظروفالصو   وأزهار أورا ومن أورا  ال ار ، المائي 

التثبيطااي لنمااو سااتة أنااواا ماان الكائنااات الدقيقااة  الن ااا دراسااة اليوانااا التطبيقيااة ضاامنت وقااد ت     

لمستخلصاات الكلياة ا أو انتلااز  تحات تاأ ير ه اكل مبارارإماا  اليارو  الممرضة المتساببة فاي تلاوث

جمياا  نمااو الن ااا  التثبيطااي الف اااو ضااد لاان النتااائ   ساافرتوأ وورا  النباتااات الثلا ااة، واليثئيااة

 هاا الن ا قد هرز ال ار  وأرا  المستخل  من  الكلي لثيت الطيارتحت تأ ير االميكروهات الممرضة 

، Klebsiella pneumoniaeو ،Candida albicans، Staphylococcus aureus وملماو  ضاد نما له اك

                       المستخل  من أورا  الصو  حياب هارز تاأ ير  الف ااو ضاد نماوم  الثيت الطيار الكلي الحاو ولالك 

C. albicans ،وpyogenes Streptococcus،  مساااتخل  أورا الن اااا  التثبيطاااي لاقتصااار فاااي حاااين 

 .K. pneumoniaeو ،Pseudomonas aeruginosa، S.  pyogenes  ضد نمو الص بر الكلي الإيثانولي

لنمو اورومات الليفية فاي الماثارا ف او تحفيث  ت نتائ  الدراسات التطبيقية لن ن ا  أسفر لالك    

هالإضاافة  ر ،خلارة لصاير أورا  ال اا( 2و)، لل ار  الثيت الطيار( 1) :الخلوية تحت تأ ير لل من

اساتنادا و، لصا بر الكلاي الإيثاانولياأورا  مساتخل   (3)تحات تاأ يرن اا  تحفياث  نسابي  وجود إلا

، تم اختبار تأ ير المستخلصات الثلا ة اوخير  في تحفيث لملية التئا  اليرو  ميمل النتائ  الساهقة الل

مقارناة  الن ا  التحفيث  الف اوال ار  ه استأ رت خلارة لصير أورا المستأرلة في اليرذان، حيب 

      .الإيثانولي يار الكلي، ومستخل  أورا  الص برهالن ا  النسبي لكل من الثيت الط

 



 ـو

Abstract 

      This study partakes of the chemical & applicative respects for three plants grow in 

villages of Taif city which presented in Sharah Plectranthus tenuiflorus, Soam           

Euryops arabicus & Soa'bor  Clutia myricoides .  

     The chemical studies contain primary estimation for alimental & remedial value of 

three plants' leaves and their whole extracts and fractions, where total carbohydrates 

concentration stood at 5.98 ×10-5 M in Sharah leaves, 5.9 × 10-5 & 8.62 × 10-5 M 

respectively in Soam & Soa'bor leaves. By use of paper chromatography separation for 

whole ethanolic extracts of the three plants' leaves, 7 protein amino acids were determining 

in Sharah extract and 9 ones in Soam & Soa'bor extracts. Also the quantitative and 

qualitative estimation indicated that the concentration of macronutrients (Ca, P, Na & Mg) 

and micronutrients (Mn, Zn, Cu, Pb & Fe) in the plants' leaves was less than the 

interdependent range of the elements in agricultural products. The phytochemical tests 

indicated that there are many secondary metabolism products in the plants' leaves. The 

study also identified most mono- & sescoterpenoides in essential oils that extracted by 

hydro-distillation from Sharah's leaves and Soam's leaves and flowers  under many 

conditions. 

     Applicative respects included the study of inhibitory activity against growth of six 

microorganisms contribute in wound infection either by direct or opportunistic manner  

under effect of whole leaves' extracts & fractions, and the results revealed that the extracted 

essential oil from Sharah's leaves was found to possess strong antimicrobial activity 

especially against Candida albicans, Staphylococcus aureus & Klebsiella pneumoniae as 

well as the essential oil extracted from Soam's leaves that showed efficient antimicrobial 

activity particularly against C. albicans & Streptococcus  pyogenes, while the whole 

ethanolic extract of Soa'bor leaves exhibited inhibitory effect against Pseudomonas 

aeruginosa, S.  pyogenes & K. pneumoniae. 

     Also the results of applicative studies indicated that the (i) essential oil of Sharah, (ii) 

essence of Sharah's leaves juice demonstrated enhanced proliferation of fibroblasts in cell 

& tissue culture, in addition to (iii) the whole ethanolic extract of Soa'bor leaves which 

showed relative activity for enhancing proliferation of fibroblasts. According to all 

previous results, the later three extracts were tested for their wound healing activity in rats 

and the results clearly substantiate the beneficial effects of the essence of Sharah's leaves 

juice in acceleration of wound healing compared to the relative effects of Sharah's essential 

oil and Soa'bor's ethanolic extract.         

 


